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Vážení 
spoluobčané,
letní vydání hla-
su loštic je před 
námi a já mám mi-
lou povinnost Vás 
všechny jménem 
svým i jménem ce-
lého vedení města 
pozvat na největ-

ší událost roku, naše již tradiční „loštické 
slavnosti hudby a tvarůžků“, které se usku-
teční ve dnech 24. až 26. 6. 2016. Pevně vě-
řím, že letošní ročník bude stejně zdařilý 
jako ročníky předcházející ne-li lepší. slav-
nosti jsou tu pro Vás, přijďte s námi strávit 
příjemný víkend plný hudby, zábavy, dob-
rého jídla a pití. letošní ročník bude obo-
hacen o „Putovní výstavu Má vlast cestami 
proměn“, která nyní zaujímá místo v Praze 
na Vyšehradě a odtud poputuje rovnou do 
našeho malebného města a stane se součás-
tí našich slavností. Expozice bude po ukon-
čení slavností umístěna v prostorách par-
číku na náměstí Míru, kde ji budou moci 
všichni zájemci zhlédnout ještě celý násle-
dující týden po slavnostech. Putovní výstava 
Má vlast cestami proměn přináší svědectví 
o zvelebování opomíjených míst a objektů 
v sídlech a krajině. o proměnách chátrají-
cích staveb v důstojné objekty s užitečnou 
náplní, o zkrášlených náměstích a návsích, 
nádražích, sakrálních stavbách. Přispívá 
k posílení osobního i národního sebevědo-
mí a k šíření dobré pověsti naší země v za-
hraničí. Město loštice má v letošním 8. roč-
níku dvě nezapomenutelné expozice a to 
proměnu synagogy ve vlastnictví města 
a proměnu Muzea olomouckých tvarůžků 
vybudovanou společností a.W. spol. s r.o. 
loštice, tuto druhou proměnu jsme do le-

tošního ročníku přihlásili právě my, proto 
Vás tímto srdečně zvu jak na naše „loštic-
ké slavnosti hudby a tvarůžků“ tak, také na 
tuto jedinečnou výstavu, která se jako prv-
ní v rámci olomouckého kraje otevře právě 
v lošticích. Na tomto místě děkuji zejména 
tvůrcům našich proměn, jejichž zásluhou se 
lesk našeho města šíří napříč celou Českou 
republikou a loštice se stávají významným 
turistickým bodem střední Moravy, která je 
stejně jako naše město krásná a malebná.
V dubnu se nám podařilo připravit kulturní 
akci „Pálení čarodějnic“, která měla v loš-
ticích svoji premiéru, organizace se ujalo 
město ve spolupráci s kulturním střediskem, 
provozovateli koupaliště firmou Gm5 s.r.o., 
skauty a dobrovolníky z řad občanů naše-
ho města. Všem organizátorům, tímto jmé-
nem svým i jménem celého vedení města 
děkuji. akce měla bohatý program pro děti 
všech věkových kategorií, včetně čarodějné 
pohádkové cesty se spoustou čarodějů a ča-
rodějnic. Návštěvníci byli s průběhem akce 
spokojeni. Věřím, že se nám podařilo polo-
žit základní kámen k nové tradici v našem 
městě. Městu se podařilo v rámci této akce 
vybrat na dobrovolném vstupném 4 tis. Kč, 
které budou použity na organizaci dalších 
akcí pro naše nejmenší. 
V posledních měsících lošticemi hýbou 
pokuty za parkování na sokolské ulici, kte-
ré mezi obyvateli sokolské ulice značně na-
rušili sousedské vztahy. šíří se zvěsti o tom, 
že Policii ČR přivolali na nesprávně parku-
jící vozidla obyvatelé sokolské ulice, podle 
nám dostupných informací tomu tak není, 
ráda bych Vás na tomto místě požádala 
o vzájemnou toleranci, hledání viníků za 
špatné parkování nikomu neprospívá, ze-
jména ne mezilidským vztahům, které jsou 
velmi křehké. 

Z RADNICE
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Zákaz tranzitu nad 12 tun městem
od května letošního roku se nám podaři-
lo docílit prozatím dočasného zákazu prů-
jezdu kamionů nad 12 tun městem s plat-
ností do 31. 12. 2016. Již nyní máme kladné 
odezvy od občanů, že došlo k poklesu do-
pravního zatížení olomoucké ulice, nám. 
Míru i ulice Palackého a ke snížení hluč-
nosti i prašnosti kolem silnice ii/635. Ne 
všichni řidiči tento zákaz respektují, proto 
bude město iniciovat kontrolu tranzitu ka-
mionů nad 12 tun na dopravním inspekto-
rátu v šumperku. Na podzim opět napřeme 
úsilí k prodloužení vydaného povolení zá-
kazu tranzitu kamionů nad 12 tun ve městě 
a ten jak pevně věříme, bude městu, již po-
volen trvale. 

Parkování na náměstí Míru
Problematika parkování ve městě se dotý-
ká i náměstí Míru, které je centrem turistic-
kého ruchu a centrem nabídky služeb pro 
své občany. Byli jsme upozornění vlastní-
kem komunikace na nesprávné parková-
ní vozidel na náměstí Míru kolem parčí-
ku, kde je povoleno pouze podélné stání 
vozidel nikoli stání šikmé, tak jak zde nyní 
vozidla parkují. Nesprávné parkování je 
kvalifikováno jako spáchání přestupku, ne-
správným parkováním se všichni řidiči vy-
stavují možnosti udělení pokuty orgány 
činnými v trestním řízení, proto Vás tímto 
všechny vyzývám, abyste zde napříště par-
kovali správně a nevystavovali se pokutám 
za nesprávné parkování. Město se rozhod-
lo v rámci prevence na náměstí vyznačit na 
komunikaci vodorovné značení upozorňu-
jící na správné parkování vozidel. Navrá-
cením podélného parkování kolem parčí-
ku dojde ke snížení počtu parkovacích míst 
na náměstí přibližně o 5 parkovacích míst, 
tato parkovací místa budou nahrazena bu-
dovanými parkovacími místy za nákupním 
střediskem cooP, kde dochází k rozšíření 

parkoviště o 12 nových parkovacích míst. 
termín dokončení výstavby parkoviště je 
30. 6. 2016.

Pokračování oprav komunikací 
po kanalizaci
V letošním roce opět pokračují opravy ko-
munikací po kanalizaci. V těchto dnech 
byla dokončena oprava komunikace na 
Nábřeží, dokončuje se oprava komunika-
ce Pod střelnicí, obě tyto opravy již nejsou 
součástí oprav po kanalizaci a jsou hraze-
ny z rozpočtu města, mimo tyto dvě komu-
nikace se připravuje oprava komunikace 
trávník, kdy část komunikace poškozená 
stavbou byla opravena na náklady zhotovi-
tele stavby kanalizace, zbývající část od láv-
ky přes řeku třebůvku po ulici Bezručovu 
bude hrazena z rozpočtu města. Nyní měs-
to zvažuje nejvhodnější způsob provedení 
opravy komunikace, tak, aby došlo k opti-
malizaci kvality opravy a její ceny. Mimo 
opravy financované městem dále zhotovi-
tel kanalizace firma ohl Žs v těchto dnech 
realizuje opravu komunikace z křižovatky 
u zámku v Žádlovicích ke skládce zeminy 
na Barborce a dále od restaurace Na Peš-
ti do loštic.

Lokalita Pod Luštěm
Na základě požadavku občanů žijících v lo-
kalitě Pod luštěm se zpracovává projekto-
vá dokumentace pro budoucí postupnou 
opravu této lokality, vzhledem k rozsahu 
území se město rozhodlo zpracovat před 
vlastní projektovou dokumentací dané lo-
kality studii uličního prostoru, tato stu-
die byla projednána ve dvou stupních nej-
prve za účasti zastupitelů města a stavební 
komise města, v rámci tohoto projedná-
ní byly vzneseny připomínky k předlože-
né studii, které byly do studie zapracovány 
a poté předloženy veřejnosti k veřejnému 
projednání, které se uskutečnilo dne 25. 5. 



léto  2016                                                                                                                                     hlas loš tic

4

2016 v 17.00 hod. v kulturním domě v loš-
ticích. Veřejného projednání se zúčastni-
li projektant díla ing. tomáš tužín a zpra-
covatel studie architekt ing. arch. Milan 
šuška, PhDr.. oba pánové přednesli obča-
nům svoji představu a řešení daného úze-
mí a poté byla otevřena diskuze. V rámci 
diskuze opět byla řešena problematika par-
kování. Veřejného projednání se zúčastni-
lo, dle prezenční listy, 20 občanů. V rámci 
studie vznikla myšlenka využít most pod 
silnicí ii/635 k bezpečnému průchodu od 
komunikací, tímto krokem by došlo ke 
zlepšení inundační funkce mostu, který při 
záplavách plní důležitou protipovodňovou 
funkci, dále by došlo k bezpečnému propo-
jení lokality Nábřeží a Pod luštěm, bez nut-
nosti přecházení silnice ii/635, vytvořila by 
se bezpečná cesta zejména pro děti do školy 
ze sídliště, U rybníků, Ve stráni, Na výslu-
ní, Pod lesem, Ke koupališti atd. mimo ná-
městí v klidové zóně města. Dále by došlo 
k plynulému provázání cyklostezky kolem 
koupaliště směr od Bouzova s cyklostezkou 
směr Moravičany, která se projektově při-
pravuje. V současné době probíhají jednání 
pro zjištění, zda je studií navrhované řešení 
reálně řešitelné či nikoli.

Projekt „Revitalizace funkčních ploch 
a prvků sídelní zeleně v Lošticích“
Na podzim loňského roku jsme poda-
li žádost o dotaci na projekt „Revitaliza-
ce funkčních ploch a prvků sídelní zeleně 
v lošticích“. V rámci projektu bylo vytipo-
váno 14 lokalit revitalizace zeleně v lošti-
cích. Projektovou dokumentaci zpracoval 
autorizovaný architekt v oboru krajinářství 
pan ing. Václav Babka. Projekt byl projed-
nán s veřejností na podzim loňského roku 
za přítomnosti architekta pana ing. Václa-
va Babky, který v roce 2015 obdržel oce-
nění za projekt nejkrásnějšího parku roku 
2015, který projektoval ve Zlíně. Projekt 

„Revitalizace funkčních ploch a prvků sí-
delní zeleně v lošticích“ byl státním fon-
dem životního prostředí vybrán k finanč-
ní podpoře a město na celý projekt získalo 
příslib na dotaci ve výši 60% uznatelných 
nákladů projektu. Předpokládaná hodnota 
projektu je 10 mil. Kč, projekt je rozložen 
do let 2016, 2017 a 2018, tak, aby nadměr-
ně nezatěžoval rozpočet města. V současné 
době se intenzivně připravuje výběrové ří-
zení na zhotovitele díla. Vzhledem k tomu, 
že projekt „Revitalizace funkčních ploch 
a prvků sídelní zeleně v lošticích“ byl zpra-
cována podán ještě před zahájením projek-
tování lokality Pod luštěm, nyní dochází 
ke střetu těchto dvou projektů a to zejména 
k rozporu mezi plochami zeleně uvedený-
mi v projektové dokumentaci „Revitaliza-
ce funkčních ploch a prvků sídelní zele-
ně“ a parkovacími plochami navrženými ve 
studii „Pod luštěm“. tento nesoulad bude 
předmětem jednání se státním fondem ži-
votního prostředí ČR a hledání možného 
řešení.

Rekonstrukce brouzdaliště na koupališti
Zastupitelstvo města v rámci návrhu roz-
počtu města na rok 2016 projednalo 
a schválilo rekonstrukci brouzdaliště na 
koupališti v lošticích a do rozpočtu měs-
ta zařadilo na realizaci díla částku 2,5 mil. 
Kč. Brouzdaliště nesplňovalo základní hy-
gienické požadavky stanovené v § 23 odst. 
2) vyhlášky č. 238/2011 sb. o stanovení hy-
gienických požadavků na koupaliště v je-
jím platném znění, ve které se uvádí: „Způ-
sob přívodu a odtoku vody musí zajišťovat 
intenzivní směšování vody v brouzdališ-
ti a voda do brouzdaliště nesmí být přivá-
děna z jiného bazénu. intenzita recirkulace 
musí být nastavena tak, aby se celý objem 
vody vyměnil nejméně jednou za hodi-
nu.“ Na základě těchto skutečností a dále 
vzhledem k technickému stavu brouzda-
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liště vedení města rozhodlo o zahájení re-
konstrukce brouzdaliště na koupališti. Na 
přelomu roku byla zpracována projekto-
vá dokumentace a požádáno o vydání sta-
vebního povolení, současně bylo vyhláše-
no otevřené výběrové řízení na zhotovitele 
rekonstrukce brouzdaliště, vítězem soutěže 
se stala firma GENEXt, a.s., hradec Krá-
lové, které bylo dne 26. 4. 2016 předáno 
staveniště a firma zahájila práce na rekon-
strukci brouzdaliště. celkové náklady na 
rekonstrukci dle uzavřené smlouvy o dílo 
činí 2,514 mil. Kč bez DPh. Město lošti-
ce je v případě rekonstrukce brouzdaliště 
považováno za plátce DPh a má nárok na 
odpočet DPh. Při vlastní realizaci se potý-
káme s celou řadou problémů, které sebou 
nesou i některé vícepráce a méně práce, dle 
předběžné kalkulace by objem těchto ví-
ceprací neměl přesáhnout 10% z celkové 
ceny díla. souběžně se schválením rekon-
strukce brouzdaliště zastupitelstvem města, 
rada města schválila podání žádosti o dota-
ci na rekonstrukci brouzdaliště z dotačního 
programu olomouckého kraje na podpo-
ru cestovního ruchu v turistických regio-
nech Jeseníky a střední Morava. Maximál-
ní výše dotace na 1 projekt byla stanovena 
na 700 tisíc Kč. Město mohlo žádat maxi-
mální podporu projektu ve výši 370 tisíc Kč 
vzhledem k tomu, že dotace byla poskyto-
vána v režimu „de minimis“, který má měs-
to vyčerpán. olomoucký kraj městu při-
znal dotaci na podporu cestovního ruchu 
v turistických regionech Jeseníky a střední 
Morava ve výši 280 tisíc Kč, tato částka by 
měla být dostatečným zdrojem příjmů ke 
krytí víceprací vzniklých při realizaci díla. 
V rámci rekonstrukce bude brouzdališ-
tě doplněno o dvě nové vodní atrakce a to 
o vodní hřib a o vodního ježka. současně je 
také uvažováno o navýšení ceny vstupného 
na koupaliště a to nejen vzhledem k prove-

deným investicím, ale také vzhledem k vy-
sokým nákladům na provoz bazénu – spo-
třeba vody, elektrické energie, bazénové 
chemie atd.. 

Naučná stezka 
Rada města schválila na svém 30. zasedá-
ní podání žádosti z Programu obnovy ven-
kova, opatření investice do rozvoje lesních 
oblastí a ekologické hodnoty lesních eko-
systémů, operace neproduktivní investi-
ce v lesích na vybudování naučné stezky 
v borovém háji u koupaliště včetně her-
ních a fitness prvků, odpočinkových stano-
višť, přístřešků, informačních tabulí za úče-
lem posílení rekreační funkce lesa. Projekt 
byl projednán s odborným lesním hospo-
dářem, který s návrhem vyslovil souhlas. 
Žádost o dotaci byla úspěšně zpracována 
a ve stanoveném termínu podána na sZiF 
ČR, nyní čekáme, zda bude naučná stezka 
vybrána k finanční podpoře, v případě, že 
ano předpokládaná hodnota naučné stez-
ky je 1,3 mil. Kč a dotace poskytovaná ze 
sZiF ČR je poskytována ve výši 100% uzna-
telných nákladů projektu. V případě, že se 
nám dotaci podaří získat a naučná stez-
ka zde bude vybudována, dojde k posílení 
rekreačního významu dané lokality. Kom-
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binace koupání na koupališti s příjemnou 
procházkou v osvěžujícím stínu lesa, kde 
bude pro děti připravena řada interaktiv-
ních her, bude výzvou pro každého z nás, 
jak strávit v našem městě hezké odpoled-
ne. Věřím, že pokud se nám podaří postup-
ně uskutečnit všechny záměry na koupališ-
ti i v jeho okolí, stane se tento areál jedním 
z dalších důvodů pro mladé lidi, proč si vy-
brat právě naše město pro založení rodiny 
a vybudování domova. 

Dotace poskytnuté z Olomouckého kraje
V letošním roce jsme podali žádosti o po-
skytnutí finančních prostředků do 6 do-
tačních programů vyhlášených olomouc-
kým krajem a ve všech případech jsme byli 
úspěšní. Město získalo dotaci na vybudo-
vání míst pro přecházení na ulici Jevíčská 
ve výši 361 tisíc Kč, dotaci na rekonstruk-
ci brouzdaliště ve výši 280 tisíc Kč, dotaci 
na zavedení kamerového systému ve městě 
ve výši 140 tisíc Kč, dotaci na opravu kul-
turní památky sochy Jana Nepomuckého 
na olomoucké ulici ve výši 80 tisíc Kč, do-
taci na loštické slavnosti hudby a tvarůž-
ků ve výši 50 tisíc Kč a dotaci na vybave-
ní JsDh osobními ochrannými prostředky 
ve výši 126 tisíc Kč. Všechny projekty vy-
žadují spolufinancování z rozpočtu města 
a všechny projekty musí být dokončeny do 
konce tohoto roku.

Vybudování chodníků, komunikace 
a míst pro přecházení na ulici Jevíčská 
Začátkem letošního roku se nám poda-
řilo ve spolupráci s projektantem dokončit 
projektovou dokumentaci na vybudování 
chodníku v ulici Ve stráni včetně chodní-
ků na ulici Jevíčská, spojovací komunikace 
a míst pro přecházení k těmto chodníkům 
pro bezpečný pohyb dětí v dané lokalitě, 
kde je řada mladých rodin s dětmi. sou-
časně jsme požádali o poskytnutí dotace na 

vybudování míst pro přecházení v dané lo-
kalitě olomoucký kraj, který naší žádosti 
vyhověl a přiznal městu dotaci ve výši 361 
tisíc Kč. Při předání projektové dokumen-
tace jsme byli projektantem upozorněni na 
požadavek společnosti ČEZ Distribuce na 
provedení přeložky NN pod stavbou chod-
níku na ulici Jevíčská a pod místní komuni-
kací. Nyní město intenzivně jedná s projek-
tantem přeložky NN pro vydání územního 
souhlasu na provedení přeložky NN, dokud 
nebude kabel NN přeložen, není možné za-
hájit práce na projektu. V současné době se 
připravuje výběrové řízení na zhotovitele 
díla. V případě, že se nám nepodaří místa 
pro přecházení vybudovat do konce kalen-
dářního roku, budeme nuceni poskytnutou 
dotaci olomouckému kraji vrátit.
Směsný netříděný komunální odpad
Vzhledem k tomu, že se stále vedou deba-
ty na téma svážení komunálního odpadu, 
nezbývá mi než se k danému tématu opět 
vrátit. Město omezilo svoz směsného ne-
tříděného komunálního odpadu v době od 
1. 4. do 31. 10. na 1x za 14 dní a současně 
nahradilo tento svoz netříděného směsné-
ho komunálního odpadu svozem biologic-
ky rozložitelného odpadu, tak jak mu uklá-
dá zákon. svoz tedy nadále probíhá každý 
týden a to jeden týden směsný netříděný 
komunální odpad a druhý týden biologic-
ky rozložitelný odpad. Povinnost třídit bio-
odpad sebou přináší i náklady na jeho sběr, 
svoz a likvidaci, náklady na 1 tunu tohoto 
druhu odpadu jsou nižší než náklady na 1 
tunu směšného komunálního odpadu, čím 
více odpadu tedy vytřídíme ze směsného 
komunálního odpadu a to ať již bioodpa-
du, plastů, papíru, skla či kovů tím méně 
tun bude odvezeno na skládku a tím déle 
nebude město nuceno zvyšovat poplatek za 
likvidaci komunálního odpadu nám obča-
nům. Znovu upozorňuji, že výše místního 
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poplatku za komunální odpad je stanove-
na podle skutečných nákladů na jeho li-
kvidaci, chceme-li tedy poplatek udržet na 
jeho současné výši je nutné odpad inten-
zivně třídit. od roku 2017 se bude postup-
ně až do roku 2024, kdy vstoupí v platnost 
zákaz ukládání odpadu na skládky, popla-
tek za skládkování zvyšovat a to dle roz-
hodnutí Ministerstva životního prostředí 
ČR až o trojnásobek dnešní hodnoty, proto 
pokud nezačneme intenzivně odpad třídit, 
bude místní poplatek za komunální odpad 
navyšování ceny za skládkování kopírovat, 
protože objem odpadu bude stále stejný, ale 
poplatek za skládkování odpadu 3x vyšší. 
Výše místního poplatku, který Vám bude 
napříště městem vyměřen, je zcela v rukou 
nás všech, kteří odpad ve městě tvoříme, 
nebudeme-li odpad třídit a budeme-li ře-
šit snížení komfortu týdenního svozu ná-
kupem další popelnice na netříděný směs-
ný komunální odpad namísto intenzivního 
třídění všech komodit, poplatek za likvidaci 
odpadu se nám všem bude každým rokem 
zvyšovat, naopak začneme-li všichni od-
pad důsledně třídit, dojde k značnému po-
klesu tun odvážených k uložení na sklád-
ku a místní poplatek budeme schopni nám 
všem zachovat na přiměřené výši. Všechny 
Vás tímto žádám, abyste odpad třídili, PEt 
lahve, kartony od mléka vše řádně lisovali 
a ukládali do kontejnerů na tříděný odpad 
stejně jako sklo, papír, kovy a v neposlední 
řadě bioodpad, který tvoří 30% celkového 
objemu směsného netříděného komunální-
ho odpadu. Není potřeba pouze odpad tří-
dit, ale i třídit dobře, tak, abychom kontej-
nery nenaplnili neslisovanými PEt lahvemi 
a firma, která tento odpad sváží, nemusela 
kontejner vyvést 3x (město zaplatí 3x pře-
pravné, 3 manipulaci s kontejnerem) na 
místo, kdyby byly PEt lahve a kartony dob-
ře slisované byl by kontejner naplněn pou-

ze 1x. špatným tříděním dochází k tomu, 
že to co město získá na odměně za třídě-
ný odpad, uhradí svozové firmě na přepra-
vu a manipulaci s tímto odpadem. Pomozte 
městu, pomozte nám všem, pomozte sami 
sobě a začněte komunální odpad důsledně 
třídit. Bez zapojení nás všech nikdy nedo-
sáhneme potřebné změny, výše místního 
poplatku závisí pouze na nás.

Lokalita bydlení Na Pešti
Město zahájilo v letošním roce přípravu lo-
kalit B7 a B8 pro vybudování infrastruktu-
ry a vytvoření 19 nových stavebních par-
cel v této lokalitě. V květnu tohoto roku byl 
vybrán zhotovitel projektové dokumenta-
ce pro vydání územního rozhodnutí, který 
v nejbližších dnech zahájí práce na projek-
tové dokumentaci. Město již nyní evidu-
je několik žádostí o stavební místa v dané 
lokalitě. V případě, že byste měli o výstav-
bu v dané lokalitě zájem, podejte si písem-
nou žádost, abychom Vás měli zařazeny 
v naší evidenci, ve chvíli kdy bude rozhod-
nuto o ceně pozemku a podmínkách pro-
deje budeme všechny žadatele informovat 
o možnosti parcelu od města zakoupit včet-
ně oznámení nabídkové cena a nastavených 
podmínek prodeje. Upozorňujeme, že po-
zemky nebude možné zakoupit ke spekula-
tivním účelům, podmínky budou nastave-
ny, tak, že zájemce o parcelu se zaváže, že 
v určitém čase na pozemku provede výstav-
bu rodinného domu, jinak bude povinen 
pozemek městu vrátit. Město danou loka-
litu pro bydlení vybralo k realizaci z něko-
lika důvodů a to z důvodu, že značná část 
pozemků je ve vlastnictví města a město 
nemusí pozemky vykupovat od soukro-
mých vlastníků, dále z důvodu dostupné 
infrastruktury pro budování sítí pro jed-
notlivá stavební místa a v neposlední řadě 
z důvodu dobrého umístění lokality, ta leží 
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na začátku cyklostezky do Mohelnice, měs-
to plánuje její propojení až do loštic pro 
bezpečný pohyb dětí z lokality pro bydlení 
do města a pro bezpečnou bezmotorovou 
dopravu za prací mezi městy loštice a Mo-
helnice. Předpokládaná prodejní cena sta-
vebních parcel by mohla být známa na pře-
lomu tohoto a příštího roku.

Veřejná prostranství města 
Výstavba kanalizace a opravy komunika-
cí po kanalizaci sebou přinesli jeden ne-
švar, který se nám ve městě hodně rozmá-
há a to skládkování jakýchkoli materiálů na 
veřejných prostranstvích města bez patřič-
ných povolení, skládky vznikají na chod-
nících, komunikacích v zelených plochách 
veřejných prostranství, dochází k vytváře-
ní černých skládek materiálu, veřejná zeleň 
ve městě na mnoha místech slouží k parko-
vání vozidel a tím dochází k jejímu neustá-
lému poškozování. Množí se nám stížnosti 
na neprůchodné chodníky, překážky na ko-
munikacích, znehodnocování zeleně, což 
vede ke ztíženému pohybu po komunika-
cích, k zhoršování prašnosti v ulicích atd.. 
V případě, že se situace nezačne vracet zpět 
do doby před budováním kanalizace a tyto 
přestupky budou nadále pokračovat, vedení 
města jako dobrý správce svého území bude 
muset přijmout nápravná opatření ke zlep-
šení této situace. Pevně věřím, že tato výzva 
bude pro zlepšení stavu dostačující. Zákon 
o obcích říká „Město je základním územním 
samosprávným společenstvím občanů“. My 
všichni jsme město. Město bude takové, jací 
budeme my.              Starostka města

Mohou být Loštice krásnější?
Před 14-ti dny jsme osadili květinami truh-
líky na pivovarské lávce přes řeku třebůvku, 
abychom všem obyvatelům města zpříjem-
nili sobotní procházky městem a ukázali 
všem návštěvníkům jak je naše město kou-
zelné. Dohodli jsme se s vedením Penzio-
nu U třebůvky na spolupráci při zalévání 
květin. Našli jsme cestu jak město zvelebit 
a vzájemně si pomáhat, aby loštice byly 
krásnější. K nápadu jsme dostali i několik 
kladných vyjádření obyvatel našeho města. 
Je to sotva 14 dní co jsme květinovou vý-
zdobu na lávce umístili, truhlíky jsme za-
bezpečili proti krádeži, nepředpokládali 
jsme, že by byl někdo schopný krást vlastní 
květinovou výsadbu a již 6. 6. došlo k prv-
ní krádeži květin. Ptám se, zda je to vůbec 
možné, aby někdo něco takového udělal, 
aby zničil, tak hezké místo kvůli ušetřené 
stokoruně nebo z čistého vandalismu. Ne-
vím co z těchto dvou důvodů je horší. Pev-
ně věřím, že nejde o nikoho z našeho města. 
Člověku, který má ukradené květiny doma 
přeji, aby pokaždé když se na ně podívá, za-
žil pocit hanby nad tím co udělal. Nemohu 
uvěřit, že takto získané květiny mohou po-
těšit a pohladit na duši. V případě, že květi-
ny odcizil někdo z našeho města, ráda bych 
mu tímto vzkázala, že je ukradl především 
sobě a svým spoluobčanům, protože město, 
ve kterém žije je nás všech, my tvoříme jeho 
vzhled, jeho kulturu, jeho morální hodnoty. 
Na závěr mi nezbývá než říct, že pokud se 
tyto případy budou opakovat, budeme nu-
ceni květiny z pivovarské lávky odstranit.
Starostka města

V dubnu oslavili výročí zlaté svatby manželé Marta a Václav KliČKoVi z loštic
Zemřeli  naši  spoluobčané: ZDRÁhaloVÁ  anna –  78 let; ŘMot Jiří – 86 let; toMÁN-
KoVÁ  Jarmila – nedož. 91 let, VlČEK  František – 70 let, haiZNER Pavel – nedož.  56 let, 
ŘMotoVÁ Jarmila – 84 let

Zpráva SUOT   -  za období   březen – květen 2016
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Narodili se: Beáta BEREcZKoVÁ, ludmila BÁlKoVÁ, Petr FiGURa, Marie VaNÍČKo-
VÁ, Jaroslav šUPlER, Matyáš NaVRÁtil, lukáš  MaJDiaK, Eliška ZEMaNoVÁ
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Ceny za významné kulturní 
počiny v Olomouckém kraji
Jubilejní desáté předávání těchto prestiž-
ních cen se konalo 4. května 2016 v Morav-
ském divadle olomouc. ceny za rok 2015, 
jež jsou oceněním práce na poli kultury, 
byly předány 12 laureátům. Město loštice 
se zapojilo do nominace kandidátů k udě-
lení těchto prestižních cen a nominovalo do 
jubilejního X. ročníku pana luďka štipla, 
ze sdružení Respekt a tolerance, které se za-
bývá dokumentací židovské historie v regi-
onu a dlouhodobě spolupracuje s Městem 
loštice při rekonstrukci a provozu loštické 
synagogy, který obdržel cenu za výjimečný 
počin v oblasti ochrany a popularizace kul-
turních hodnot. Město loštice touto nomi-
nací vyjádřuje vděčnost oceněnému panu 
luďku štiplovi za dlouholetou a velice zá-
služnou práci pro město. 
„chceme tímto způsobem ocenit ty, kteří se 
nesmazatelně zapsali do kulturního živo-
ta a ovlivnili kulturu v olomouckém kra-
ji,“ řekl, v úvodním proslovu Jiří Rozbořil, 
hejtman olomouckého kraje. slavnostní ve-
čer, ve kterém vystoupili přední hudebníci 
a zpěváci, moderoval Marek Eben. Do hla-
sování se měla možnost zapojit i široká ve-
řejnost pomocí internetového hlasování na 
webových stránkách olomouckého kraje.
luděk štipl při převzetí ceny poděkoval 
všem zakládajícím členům Respektu a to-
lerance, především haně heidenreichové 
a Janu Weiserovi, paní starostce Města loš-
tice šárce havelkové seifertové a paní Jo-
laně slavíkové za současnou podporu čin-
nosti sdružení i za nominaci, paní Zdence 
Míčové za pomoc a přípravu úspěšných 
vzdělávacích programů, bývalému panu 
starostovi ctiradu lolkovi za zásluhy při 

rekonstrukci synagogy a v neposlední řadě 
své rodině, jež mu dává tolik prostoru pro 
tuto práci. 

Oceněná osobnost 
 pan Luděk Štipl
luděk štipl spojil svůj život hlavně se spol-
kem Respekt a tolerance, který od roku 
2003 zaznamenává životní příběhy členů 
židovské komunity v regionu olomoucké-
ho kraje. Pořádá vzdělávací akce pro ško-
ly a širokou veřejnost. V roce 2015 dokon-
čil rekonstrukci památky mimořádného 
významu pro loštice – loštické synago-
gy. Zasloužil se o to, aby byla na synagoze 
odhalena pamětní deska spisovatelky Fan-
ny Neuda, autorky první modlitební knihy, 
kterou napsala židovská žena pro židovské 
ženy. luděk štipl se podílel na zpracování 
několika dokumentárních filmů, jež byly 
oceněny doma i v zahraničí. Nyní připra-
vuje scénář pro nový dokument připomí-
nající silný příběh z regionu.

Putování za loštickým 
tvarůžkem 2016
V letošním roce dospělo „Putování za loš-
tickým tvarůžkem“ do svého 40. ročníku. 
Podle loňska očekávali pořadatelé, v přípa-
dě příznivého počasí, velkou účast, proto 
věnovali přípravě zvýšenou péči. K oslavě 
jubilea připravili cyklotrasu o délce 40 km 
a pro děti trička s potiskem připomínajícím 
40. ročník Plt 
a 140 let od zalo-
žení firmy a. W. 
spol s r.o. v loš-
ticích, která je 
hlavním spon-
zorem akce.

ZE žIvOTA měSTA
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Příroda byla milostivá, ranní sluníčko vy-
táhlo vyznavače zdravého pohybu ven. Do 
loštic se začali sjíždět turisté nejen z blíz-
kého okolí, ale v souladu s rozvojem auto-
mobilismu i ze vzdálených míst (Zlín, Znoj-
mo, strakonice, Plzeň, Praha, liberec, atd.). 
i když měli pořadatelé připraveno 500 par-
kovacích míst v blízkém okolí fotbalového 
hřiště (děkujeme za spolupráci firmám Pa-
lomo a.s. a Kamenolom Kozí vrch), měs-
to loštice „praskalo ve švech“. Není divu, 
vždyť akce měla 3.605 účastníků: 2579 pě-
ších turistů, 925 cyklistů, 101 pořadatelů.
statistika podle tratí:

Trať    8   15  25 27 
pěší 1313 964 243 - 
cyklo     - 158 133          192
Trať   35  40  50 75
pěší     39   -   20 -
cyklo - 129 272 41

Všichni přítomní obdrželi jubilejní účast-
nický list a hanáckou svačinku. Pořadatelé 
předali ocenění pro nejstaršího a nejmlad-
šího účastníka putování. Nejstarším účast-
níkem byl pan arnošt Rulíšek z Újezdu 
u Mohelnice, ročník 1921, který ve svých 
95 letech absolvoval cyklotrasu 15 km. Nej-
mladší byl tomáš lukovský z olomouce, 
narozený 14.4.2016, který 8 km projel v ko-
čárku.
Čestné uznání KČt, odboru loštice za 
dlouholetou obětavou práci pro turistiku 
bylo uděleno firmě a.W. spol s r.o. loštice, 
bývalému starostovi města loštice ctiradu 
lolkovi a moderátorovi akce Jaroslavu Za-
pletalovi.
touto cestou chci poděkovat všem, kteří se 
svojí přímou účastí, materiální i finanční 
podporou přičinili o zdárný průběh letoš-
ního ročníku.

Za Klub českých turistů, odbor Loštice
Jiří Kuba, předseda
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90 let od založení KČT 
v Lošticích
Při příležitosti 90. výročí založení Klubu 
českých turistů v lošticích, uspořádal míst-
ní odbor v Městském kulturním středisku 
výstavu ze své činnosti. Výstava byla sesta-
vena ze čtyř sekcí, představujících aktivity 
v historicky doložených obdobích.
Klub byl založen 10.července 1926. Počet 
členů se pohyboval kolem čísla 50. Dolože-
ná činnost, spočívající v turistických vycház-
kách, lyžařském výcviku a účastí na lyžař-
ských přeborech KČt, značení turistických 
tras, provozování turistické noclehárny v tě-
locvičně místní školy, je popsána v kroni-
kách města loštice až do roku 1948. 
Druhá sekce, doložená kronikami turistic-
kých oddílů z let 1959 až 1967, byla označe-
na jako mládežnická turistika. Počet členů 
byl kolísavý, od 20-ti do 50. V tomto obdo-
bí byla provozována pěší turistika a cyklo-
turistika, spojená se stanováním ve volné 
přírodě. 

třetí sekce , nazvaná obnovená turistika, 
má počátky v roce 1976 a pokračuje nepře-
tržitě do dnes. Byla zaměřena na pěší turis-
tiku, zájezdovou činnost a značení turistic-
kých tras. V roce 1977 byl pořádán 1.ročník 
Putování za loštickým tvarůžkem. Činnost 
v tomto období je doložena zápisy v kroni-
ce KČt až do roku 2000. 
Čtvrtá sekce byla věnována představení 
současné činnosti, která od roku 1998 byla 
rozšířena z pěší turistiky o cykloturistiku, 
lyžařskou a vodáckou turistiku.
cílem výstavy bylo připomenout návštěv-
níkům, že město loštice se historicky vý-
razně zapojuje do turistického ruchu a tu-
ristická činnost podporuje propagaci 
a význam města. Podle ohlasu téměř 700 
návštěvníků, se výstava velmi líbila a zapů-
sobila emotivně na zúčastněné. Poděková-
ní patří nejen jejímu organizátorovi Jiřímu 
Kubovi, ale také všem, kteří přispěli expo-
náty ze svých osobních archívů k vysoké 
vypovídací hodnotě výstavy.   (-jak-)



léto  2016                                                                                                                                     hlas loš tic

14

Školní rok 2015/2016 se blíží 
do finále
tak nám nastal červen, poslední měsíc ve 
školním roce. Žáci dolaďují známky, aby je-
jich vysvědčení vypadalo co nejlépe, ale zá-
roveň počítají, kolik dnů zbývá do vytou-
žených letních prázdnin plných sluníčka, 
lenošení a pohody. 
Pro mnohé tedy vrcholí studijní úsilí, ale 
kromě finiše v učení jsme také absolvova-
li mnoho akcí a soutěží. Dovolte mi krátké 
ohlédnutí za činností našich žáků a peda-
gogů během jarních měsíců.
Žáci prvního stupně se zúčastnili okresní 
matematické soutěže pro 5. třídu, Matema-
tického klokana a několika pěveckých sou-
těží např. Mohelnického slavíčka a veřej-
ného kola Mohelnické karaoke show, kde 
krásné druhé místo vyzpívala Ema hause-
rová (iii. a).
opět po roce proběhla v pátek 1. dubna 
v knihovně Noc s andersenem. tato, v po-
řadí již šestá noc, byla plná čtení, her, tvoře-
ní, luštění a legrace. letošním průvodcem 
pro děti se stala kniha Martiny Drijverové 
České pověsti pro malé děti.
Další akcí v knihovně, tentokrát mohel-
nické, bylo čtení knížky Evy Papouškové 
Kosprd a telecí, kterého se v rámci projek-
tu Knížka pro prvňáka zúčastnili žáci i. B.
Kulturní akce pro 1. i 2. stupeň se zhostilo 
Divadélko pro školy z hradce Králové. Pro 
1. stupeň herci připravili africkou pohád-
ku o cestovateli Dr. Emilu holubovi. Druhý 
stupeň si připomenul postavy osvobozené-
ho divadla v představení legenda W + V.
Z aktivit ekologických je dobré připome-
nout účast našich žáků na přírodovědné 
soutěži Zlatý list, kde družstvo starších žáků 
(štyksová , schmidt, Rulíšková, salamono-
vá, Pokorná, Pudilová) obsadilo 3. místo. 
K ekologii se také vztahuje Den Země. Žáci 
1. stupně řešili hravou a zábavnou formou 

globální a environmentální problémy naší 
planety. Pro děti připravili čtyři přírodo-
vědná stanoviště zaměstnanci a studenti 
Přírodovědecké fakulty Univerzity Palacké-
ho v olomouci. Dalších šest zastavení bylo 
věnováno třídění a recyklaci odpadů. Na 
druhém stupni zorganizovala Den Země 
základní škola ve spolupráci se společností 
aRPoK, která se věnuje globálnímu rozvo-
jovému vzdělávání.
Žáci obou stupňů absolvovali za krásné-
ho slunečného počasí v pondělí 23. 5. 2016 
každoroční pobyt v přírodě. ten letos svým 
vystoupením završila společnost na ochra-
nu dravých ptáků Zayferus.
K měsíci červnu patří také tradiční osla-
vy Dne dětí, které na 1. stupni proběhly za 
asistence žáků 9. ročníku. Učitelé druhého 
stupně si pro žáky vyšších ročníků připra-
vili množství vědomostních a sportovních 
aktivit.
Z akcí tělovýchovných se žáci 1. stupně zú-
častnili okrskového finále otevřené katego-
rie 4. – 5. tříd ve vybíjené na Zš Mlýnská 
v Mohelnici, kde náš výběr obsadil 3. mís-
to, dále oblastního finále soutěže ve vybíjené 
v kategorii dívky 4. – 5. tříd, které se konalo 
na Zš Vodní v Mohelnici a kde jsme obsadili 
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rovněž 3. místo. trojka je asi pro naše týmy 
osudová. třetí místo totiž obsadilo družstvo 
Zš loštice i v okrskovém finále McDonald´s 
cupu v Zábřehu. Další tradiční soutěží, kte-
ré se žáci mladší a starší kategorie účastní, 
je Dopravní soutěž mladých cyklistů. letos 
bylo úspěšnější družstvo mladší kategorie 
(labounek, Pyšný, Frenclová, Furmánková), 
které skončilo v oblastním kole opět na krás-
ném třetím místě.
Plynule jsme navázali na akce tělovýchov-
ného charakteru pro 2. stupeň. Můžeme být 
pyšní na naše volejbalisty z devátých tříd, 
kteří se ve složení havelka, Kubík, šev-
čík, Zatloukal, Zedníček, Dvořáček, Kulatý 
a Morávek probojovali až do krajského kola 
ve volejbale, kde podlehli hochům z Gym-

názia Kojetín a obsadili druhé místo. Dob-
ře si vedlo i naše družstvo v halové kopané, 
jež v okresním finále iii. a iV. kategorie ob-
sadilo ve složení Faltýnek, havelka, Kubík, 
šváb, Zatloukal, Zedníček, Dvořáček, Kula-
tý třetí místo.
od měsíce května se žáci jednotlivých roč-
níků rozjíždějí na každoroční školní výlety 
na místa bližší i vzdálenější. Čeká nás ješ-
tě závěrečná klasifikace, rozdávání vysvěd-
čení, rozloučení s žáky 9. ročníku. Pak při-
jdou prázdniny, během nichž se uskuteční 
celková rekonstrukce vzduchotechniky v jí-
delně, malování budovy i a oprava odpadů 
a sociálního zařízení v tV. 

Pěkné a pohodové léto všem přeje 
Mgr. Martina Špičková

Zámek žádlovice
V pátek 6. 5. 2016 pořádal osadní výbor 
a sbor dobrovolných hasičů Žádlovice ve 
spolupráci s vlastivědným muzeem v šum-
perku přednášku o rodu hrabat Dubských. 
Díky podpoře střední školy technické a ze-
mědělské Mohelnice jsme měli možnost, 
dozvědět se o jedné z větví významného 
šlechtického rodu přímo v prostorách zám-
ku, kde se osudy odehrávaly.
Mgr. Zbyněk Žouželka, Ph.D. ředitel muzea 
v Mohelnici připravil poutavou přednášku 
doplněnou obrazovou projekcí a byl připra-

ven odpovědět na doplňující otázky. Zájem 
o tuto akci byl velký, sešlo se na 90 účastní-
ků. Je vidět, že historie zámku a osudy zde 
žijících osob nám nejsou zcela lhostejné.
Místní rodáky především zaujala infor-
mace o dochovaných vzácných tapisériích 
a knihách umístěných na zámku ve Velkých 
losinách, neboť byly svědky rozprodávání 
a likvidace tohoto majetku. 
Jejich poznámky a připomínky udělaly teč-
ku za plnohodnotným výkladem. 

Za SDH Žádlovice H. Fischerová
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Zahájen 8. ročník výstavy 
má vlast cestami proměn
Na staroslavném Vyšehradě byl v sobo-
tu 21. května slavnostně zahájen 8. ročník 
národní putovní výstavy Má vlast cestami 
proměn. 
Početným návštěvníkům se představilo 112 
zvelebených míst ze všech koutů naší vlas-
ti. letos má projekt 11 partnerských krajů. 
opět byli vyhlášeni vítězové ceny publika 
slavnostního zahájení loňského ročníku, 
vítězové celoročního internetového hlaso-
vání a letos poprvé ceny odborné poroty, 
vedené renomovaným architektem Josefem 
Pleskotem. toto ocenění obdržely příklad-
né, řemeslně velmi dobře provedené pro-
měny: Boží muka a Zážitkový park Země-
ráj z Kovářova v Jihočeském kraji, Rodný 

kuLTuRNí iNfORMace

dům sigmunda Freuda Příbor z Moravsko-
slezského kraje, sloup se sochou Madony 
ve Velké Vsi u Broumova z Královéhradec-
kého kraje, Kino Kyselka z Karlovarského 
kraje a tři proměny z kraje středočeského 
– Kostel sv. Jakuba Většího Želenice, Re-
konstrukce průčelí domu 603 v Kutné hoře 
a špýchar – muzeum tradic v souticích. 
Do letošního ročníku byly z loštic nomino-
vány dva objekty – lošticE – MUZEUM 
oloMoUcKÝch tVaRŮŽKŮ a lošti-
cE – sYNaGoGa. 
Výstava bude ke zhlédnutí pro zájemce od 
24. do 26. června v prostorách sportovního 
hřiště na sokolské ulici v rámci konání loš-
tických slavností hudby a tvarůžků a od 27. 
června do 4. července bude umístěna v par-
číku na Náměstí Míru.
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také loštická knihovna se připojila k akci 
origami pro . akci vyhlásila šumper-

ská knihovna a nápad skládat origami  sou-
visí s loňským setkáním se spisovatelkou 
Markétou Pilátovou. Její kniha Kiko a ta-
jemství papírového motýla získala nomina-
ci na cenu Magnesia litera a letos vyjde její 
druhý díl. 
oslovili jsme loštickou Zš a uspořádali pro 
děti několik dílniček, kde se naučili jed-
noduché skládanky a zároveň se dozvědě-
li základní informace o fungování knihov-
ny. akce se zúčastnil celý základní stupeň 
Zš, tedy téměř 160 dětí. Nejmenší z nich si 
poskládali "večerníčkovu" čepici a lodičku, 
starší si pak podle možností složili tulipán, 
motýla, hvězdičku z čajových sáčků a do-
konce i skákající žábu. Mile nás překvapil 
zájem a nadšení dětí a jejich radost z vlast-
noručně vyrobené skládanky nám byla od-
měnou za vynaložené úsilí. snad každému, 
kdo si poskládal třeba jen malé origami při-
nese alespoň kousek   Hana Štenclová

Loštické slavnosti hudby a tvarůžků
Blíží se poslední červnový víkend, který 
se již historicky zaplňuje největší kulturní 
akcí v našem městě – loštickými slavnost-
mi hudby a tvarůžků. tato akce má svůj 
hlavní cíl – ukázat veřejnosti a návštěv-
níkům bohatý kulturní potenciál našeho 
města. Do této akce je zapojena většina zá-
jmových skupin a organizací, ať už progra-
mově, organizačně nebo prostorově. le-
tos se stávají slavnosti opět třídenní akcí a 
kromě Města loštice se pořadatelsky napl-
no zapojila jak country skupina Kamará-
di, tak i dechová hudba loštická Veselka. 
Myslím, že letos si najde každý v progra-
mu svůj směr. 
Pátek 24. června – coUNtRY FEst – 
představí nejžádanější country kapely re-
gionu olomouckého kraje, pořadatelem je 
loštická skupina Kamarádi.

Sobota 25. června – 21. Festival dechových 
hudeb – dechovky jak z okolí, tak i z regio-
nu Moravy, ale i ze slovenska
sobota 25. června-večer – RocK FEst – 
přehlídka mladých populárních kapel
Neděle 26. června - dopoledne – program 
věnován našim nejmenším
Neděle 26. června- odpoledne – tradiční 
tvarůžkové království s předními inter-
prety.

Slovo šéfredaktora
Omluva
Redakční rada hlasu loštic se omlouvá 
za mylné uvedení autora básně Vznešené 
krásno, kterým je paní hana Jílková. Děku-
jeme za upozornění paní heleně Novotné 
z loštic. Pan Moťka je autorem básně sně-
ženky. tyto básně byly zveřejněny v minu-
lém jarním hlasu loštic 2016.
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Vážení čtenáři,
před tím, než naplno udeří letní měsíce a my 
všichni se rozutečeme na prázdniny nebo 
na dovolenou někam k vodě užívat si slu-
nečního svitu, dostává se k Vám opět další 
číslo hlasu loštic, které je plné nových zají-
mavých informací. Někteří z nás se chystají 
během volna objevovat zajímavosti a krásy 
okolního světa, často nám však unikají po-
zoruhodné věci přímo před očima, které na-
cházíme ve svém nejbližším okolí.
takovou věcí, která by nám neměla unik-
nout, protože dělá dobré jméno našemu 
městu a přitahuje pozornost nejen novin, ale 
i turistů je ocenění pro luďka štipla, který 
dne 4. května 2016 obdržel cenu olomouc-
kého kraje za přínos v oblasti kultury 2015. 
cenu obdržel za vyjímečný počin v oblasti 
ochrany a popularizace kulturních hodnot.
Pan štipl spojuje velkou část svého života 
s loštickou synagogou a mapováním histo-
rie místní židovské komunity. Byla to také 
jeho zásluha, že synagoga neskončila v de-
molici tak, jak několikrát zaznívalo. Pro 
loštice je významné, že se synagoga stala 
určitým magnetem, který přitahuje znač-

né množství lidí. ať 
již turistů, lidí se sy-
nagogou spirituál-
ně spojených nebo 
uměleckých mistrů, 
kterým nabízí jedi-
nečné místo pro je-
jich tvorbu. Pan štipl 
zpřístupnil část pů-
vodního inventáře a udělal z toho místa ve-
řejný prostor pro rozvoj turistiky i lidských 
setkávání. V minulém roce zde byla za pří-
tomnosti vysokých českých i izraelských 
státních činitelů odhalena pamětní deska 
spisovatelky Fanny Neuda. Úsilí a prostřed-
ky, které byly po dobu posledních patnácti 
let vkládány do rekonstrukce a do oživení 
byly letos oceněny zařazením synagogy do 
katalogu zajímavých českých architektonic-
kých počinů za roky 2014 a 2015.
Pokud tedy v létě najdete čas na vlastní zhod-
nocení a zamyšlení, synagoga je přes letní 
měsíce otevřena veřejnosti téměř každý den. 
Dobrovolníci ze sdružení Respekt a toler-
ance Vás tam rádi přivítají.

Příjemné a inspirativní čtení Vám přeje 
Pavel Procházka

DNES jSmE SE ZEPTALI . . .
Na otázky dnes odpovídá radní Mgr. Pavel kuba

Jste dlouholetým učitelem na Základní 
škole v Lošticích, kde vyučujete matema-
tiku a zeměpis. Pokud člověk nahlédne na 
webové stránky školy, zjistí, že jste také 
koordinátorem žákovského parlamentu. 
Můžete ve zkratce vysvětlit čtenářům jeho 
fungování a přínos?
 Vážení spoluobčané, byl jsem osloven 
redakční radou hlasu loštic, abych krát-
ce odpověděl na tři otázky. Nejprve k žá-
kovskému parlamentu na naší škole, jehož 
jsem od počátku koordinátorem. Žákov-

ský parlament byl založen v roce 2013 na 
popud pozvánky k slavnostnímu otevření 
Konzultačního centra pro ŽP v olomouci, 
kterého jsme se zúčastnili společně s p. ře-
ditelem Faltusem. Zde jsme získali spoustu 
metodických materiálů a námětů na další 
činnost našeho ŽP. Na naší škole jsou vždy 
na začátku školního roku zvoleni ve třídách 
dva zástupci každé třídy od 5. do 9. roční-
ku, zpravidla jeden chlapec a jedna dívka, 
kteří zastupují svoji třídu a předkládají ná-
vrhy projednané ve třídě a zároveň sezna-
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mují své spolužáky s činností ŽP. Zasedání 
probíhají jedenkrát za měsíc. ŽP slouží jako 
„poradní“ orgán vedení školy v otázkách 
zlepšování prostředí ve škole a ve školní jí-
delně. Přináší náměty na projektové dny, 
organizuje různé soutěže, např. o logo ško-
ly, sestavení jídelníčku. Členové ŽP se učí 
mezi sebou komunikovat, seznamovat s 
rozhodnutím ŽP nejen své spolužáky, ale i 
vést dialog s p. ředitelem, neboť po zasedání 
ŽP seznamují vybraní žáci p. ředitele s pro-
jednávanou tematikou.

Problém vzduchotechniky ve školní jídel-
ně se řeší již řadu let. Můžete popsat ge-
nezi problému, a v jakém stavu se nachází 
jeho řešení nyní?
o tomto problému by lépe mohl informo-
vat p. Mazal, neboť ve své dřívější funkci 
ředitele Zš dlouhodobě usiloval o rekon-
strukci nefunkční vzduchotechniky.  Bo-
hužel nedostatek finančních prostředků 
nebo chybějící politická vůle nebyly schop-
ny tento stav vyřešit, přestože byl zpraco-
ván projekt odbornou firmou. Po volbách 
se nová RM rozhodla tuto situaci řešit z 
prostředků města. Minulý rok se investo-
valy nemalé prostředky na výměnu oken 
na staré budově a letos jsme se soustředi-
li právě na vzduchotechniku v jídelně. Bylo 
vypsáno výběrové řízení a v průběhu květ-
na jsme vyhodnocovali podané nabídky. 
Kromě nejvýhodnější ceny jsme hodnotili i 
komplexnost nabídky a v neposlední řadě i 
kvalitu navrhovaných zařízení tak, aby spl-
ňovala veškeré požadované parametry EU, 
v čemž nám nejvíc pomohl odborník na 
projektování vzduchotechniky p. Mikeš. Po 
zvážení všech hledisek se vítězem soutěže 
stala firma Faksa a straka, která je osvědče-
nou firmou v olomouckém kraji a zárukou 
profesionálně odvedené práce. Pokud se 
nic významného nestane, bude nová vzdu-
chotechnika nainstalována v průběhu čer-

vence. Doufejme, že se tímto technickým 
řešením výrazně zlepší pracovní prostředí 
pro zaměstnance v naší jídelně.

Blíží se čas prázdnin, co to znamená pro 
Vás jako pedagoga, a co vzkážete žákům?
Blíží se čas letních prázdnin, nejoblíbenější 
období školního roku pro všechny žáky 
bez rozdílu věku. a co znamenají prázdn-
iny pro učitele? Po pravdě od konce května 
je to také toužebně vyhlížené volno. Učitelé 
jsou totiž především po psychické stránce „ 
vyždímaní až do dna“. takže pro nás zna-
mená toto období dobíjení baterek na další 
školní rok. Dosti často veřejnost nelibě nese 
takové dlouhé volno pro učitele, zároveň 
však z častých rozhovorů s rodiči je patrné, 
že nám naši práci s dětmi vůbec nezávidí.
a co popřát všem našim žákům? 
samozřejmě příjemné prožití prázdnin, 
nové kamarády a objevování krás naší vlas-
ti.  Žákům devátých tříd, kteří nás opouštějí, 
mnoho štěstí na středních školách, a aby v 
dobrém vzpomínali na naši školu a rádi se 
k nám vraceli.
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Podpora radě a zastupitelům města Loštice
řejné správy, s jakou nastoupila do funkce 
paní starostka. 
Proto i mě zvedla ze židle nejen urážka „o 
pionýrech ve vedení města“ při čtení člán-
ku pana exstarosty lolka v hlasu loštic 
ZiMa 2015. Kdo jinému jámu kopá, sám 
do ní padá.
Je dobře, že se nepotvrdily odhady pro-
gnostiků z řad příznivců pana lolka, kte-
ří dávali život novému vedení města maxi-
málně 6 měsíců.
Překvapuje mě reakce dvou tak zkušených 
dlouholetých zastupitelů pana lolka a pana 
tilla na generační výměnu vedení města. 
oběma přeji, ať si ve zdraví užívají každého 
nového dne. Je umění včas odejít a užívat si 
zaslouženého odpočinku. 
Členům rady a zastupitelům města přeji 
pozitivní energii do další práce, paní sta-
rostce, ať ji neopustí rozhodnost, kterou je 
pověstná.     Ing. Helena Vaculová 

Vyjadřuji veřejnou podporu radě a zastupi-
telstvu Města loštice za jejich dosud odve-
denou práci pro nás voliče, mládež a děti, 
samozřejmě podporu také zaměstnancům 
města, kulturního domu a všem dobro-
volníkům, kteří pomáhají zajišťovat různé 
akce. 
Převážně mladá a střední generace obča-
nů loštic ve volbách 2014 si přála změnu 
ve vedení města.
Je potřeba podporovat zájem mladých lidí 
o správu a rozvoj našeho města, jejich roz-
hodnutí ve volbách bylo správné.
starostkou je žena, která má nejen patřičné 
vzdělání v oboru management a ekonomi-
ka veřejné správy, ale nepamatuji si za po-
sledních 40 let, že by do prvního funkční-
ho období předsedy městského národního 
výboru nebo starosty města byli v lošticích 
zvoleni občané s několikaletou praxí z ve-

Základní umělecká škola A. Kašpara Loštice
Zdravím všechny příznivce hudby. Jsem ve-
lice rád, že Vás mohu touto formou obezná-
mit s děním v ZUš ve škol. roce 2015/2016. 
Základní umělecká škola se zapojuje celo-
ročně do různých akcí – taneční, výtvarné, 
hudební i dramatické. Mohli jste nás za-
znamenat na koncertech pořádaných naší 
školou, ale také městem, muzeem adolfa 
Kašpara, muzeem loštických tvarůžků aj. 
(setkání harmonikářů, Podzimní koncert v 
loštické sinagoze, Vánoční koncert, loštic-
ký jarmark, jarní koncer… ) součástí jsou i 
výchovné koncerty pro Mš v lošticích, ale 
každoročně také navštěvujeme Mš Mora-
vičany, kde se představí převážně literárně 
dramatický obor a balet. V květnu 2016, se 

naši žáci předtaví a budou reprezentovat re-
gion při přehlídce základních uměleckých 
škol olomouckého kraje sále Konzervatoře 
evangelicé akademie a v uměleckém cen-
tru UPol – kaple Božího těla. Vystoupí 
žesťový kvartet ze třídy p. uč. Pavla Bene-
še a akordeonové trio pod vedením p. uč. 
hany Bednářové. Jak už jsem zmínil, v ZUš 
a. Kašpara v lošticích vyučujeme všech-
ny čtyři obory. V následujících řádcích se 
stručně dozvíte o úspěších našich žáků. 
literárně dramatický obor : Vyučuje p. uč. 
ivo Melkus. Každoročně s dětmi nastudu-
je zábavné pohádkové představení, kte-
ré představí dětem z Mš loštice, Mš Mo-
ravičany, družinu Zš a rodiče + veřejnost. 

PříSPěvKy
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Představení jsou velice zábavná 
a pro děti prospěšná v oblasti ré-
toriky aj. Děti zde kromě hudeb-
ního nadání vstupují do základu 
herectví.
taneční obor : taneční obor je u 
nás ze všech nejmladší, vyučuje 
p. uč. Vadim tsepelev se zaměře-
ním pro klasický a moderní ba-
let. V tomto oboru zaznamená-
vá škola nemalé úspěchy. Baletka 
Karolína Rumpelová se zaměřuje 
na sólový tanec, který předvádí 
nejen na různých soutěžích v ČR, 
ale i v zahraničí, kde na prestižní 
baletní soutěži ve Vídni, vytanči-
la 2. místo v moderním tanci a 3. 
místo v tanci klasickém. tím ne-
proslavila jen naši ZUš, ale i celé 
město loštice.
hudební obor : tento obor je v naší škole 
samozřejmě nejrozsáhlejší s největší tradi-
cí. Kromě sólové hry vyučujeme hru sou-
borovou. Každoročně vypisuje MšMt sou-
těž pro různé nástroje. Ve škol. r. 2015/2016 
byla soutěž mimo jiné vypsána pro hru na 
akordeon / hra v souboru, hru na keybo-
ard a hru souborů s převahou dechových 
nástrojů. těchto vyjmenovaných oborů 
jsme se zúčastnily. soutěžili žáci ze tříd p. 
uč. Pavla Beneše, hany Bednářové a svět-
lany trundové. V krajském kole ve hře na 
akordeon vybojovala 1. místo tereza selin-
gerová, stejně tak akordeonové trio ve slo-
žení: tomáš Braun, Jakub Fritscher a šimon 
Půr. V kole celostátním nás reprezentovalo 
žesťové trio: andrea Krbcová, Jan selinger 
a lukáš linhart. obsadili krásné 2. místo. 
( kompletní výsledkovou listinu naleznete 
na našem facebooku, nebo www.zuslostice.
cz ). Kromě soutěží, můžete naše žáky sly-
šet při všech vystoupeních ZUš, jak sólově, 
tak v souborech. 

Výtvarný obor : p. uč. Julie olešovská, která 
vyučuje tento obor si pro Vás čtenáře při-
pravila článek o její třídě, kde se vše do-
zvíte. Proto zde záměrně nic neprozradím, 
ale doporučuji k přečtení! Z mého pohledu 
mám jen radost.
V příštím školním roce nás čekají další sou-
těže, kterých se určitě zúčastníme. Jsme rádi, 
že se vám můžeme představovat na různých 
koncertech a vystoupeních v regionu ! Přijď-
te si poslechnout naše žáky při jejich vystu-
pování, bude nás to těšit a Vás určitě taktéž.
chtěl bych také touto formou pogratulovat 
a poděkovat všem žákům a jejich pedago-
gům k reprezentování naší školy a dosaže-
ní velice krásných výsledků, jak v soutěžích, 
tak na koncertech. Dále také děkuji za vý-
znamnou spolupráci ze strany osRPš, kte-
rá nemalou měrou podporuje naši školu.
P.s: přijměte pozvání na loštické slavnosti 
kde vystoupí i naši žáci

BcA. Václav Zapletal,
zástupce statutárního orgánu
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Loštická vlčata nejlepší v kraji
V sobotu 4. června 2016 dosáhla družina 
vlčat ze skautského střediska šíp v lošti-
cích velkého úspěchu. tým ve složení Zde-
něk horňák, tadeáš Kolář, Jindřich šmíd, 
Josef Benda a ondřej Kuba se umístil na 1. 
místě v krajském kole Závodu vlčat a svět-
lušek (ZVas) v Kojetíně a postupuje do ce-
lostátního kola, které se uskuteční v září v 
Novém Městě nad Metují.
tak by mohla vypadat stručná tisková zprá-
va. ta by ale zdaleka nevystihla vše, co ta-
kovému úspěchu předcházelo a kdo stojí 
nenápadně a skromně v pozadí. Každý, kdo 
se zajímá o skauting, ví, že vlčata jsou jed-
nou z věkových kategorií členské základ-
ny Junáka. Jedná se o kluky ve věku 6 – 11 
let. ty naše vede obětavě už několik let Pa-
vel „Pája“ horák, kterému pomáhají Ra-
dek „Roy“ štencl a tomáš „Čočka“ Moťka. 
Činnost v oddíle vede kluky nejen k osvo-

jení praktických skautských dovedností, ale 
také k životu podle skautských zásad a ide-
álů. ti nejzdatnější pak vše zúročí právě v 
Závodě vlčat a světlušek. o co v něm jde? 
V závodě, který se koná každý druhý rok, 
soupeří mezi sebou 4 – 8 členné družiny 
(soutěžní družstva) v řadě disciplín.
Kromě samotného zápolení má závod ješ-
tě další smysl: prožití radostného setkání 
s ostatními vlčaty a světluškami - podpo-
ra sounáležitosti se skautským hnutím pře-
sahující oddíl, zažití celodenní aktivity za-
sazené do symbolického rámce a možnost 
vyzkoušet si schopnost poradit si v situa-
cích potřebných pro život v dnešním svě-
tě (a tím podpora používání stezky vlčat a 
světlušek v oddílech).
Krajskému kolu samozřejmě předchází 
kolo okresní. to letošní se konalo v hoš-
tejně a účastnilo se jej 35 družstev, z toho 
14 družstev vlčat (kromě výše uvedené loš-

tické družiny ještě tak 
druhý soutěžní tým ve 
složení Martin „Mar-
ťan“ Vykydal, Zbyněk 
Vykydal, Martin „Már-
ty“ Vykydal, šimon Di-
viš, alex hlíva, aleš 
Bukovský, Jiří Kubík 
a Jaroslav Kvapil) a 18 
dívčích družin (loštic-
ké světlušky zastupo-
valy Marie Valentová, 
Eliška Zdráhalová, Dita 
Krbcová, Eliška Pyšná, 
Eliška Pátková, Vero-
nika Kvapilová a tere-
za Mertová pod vede-
ním terezy „Brusinky“ 
tiché). V hoštejně při-
pravili organizátoři pro 
soutěžící dobrodruž-
nou cestu zábřežského 
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polárníky Jana Eskymo Welzla. soutěžící 
děti šly po stopách svérázného cestovatele a 
na trase plnily rozličné soutěžní disciplíny. 
Kluci z loštic postoupili do kraje z krásné-
ho 4. místa. Další družina loštických vlčat 
skončila na 7., světlušky pak na 15. místě.
Postupující pětičlenná družina cestova-
la na krajské kolo Závodu vlčat a světlušek 
do Kojetína, kam je doprovázeli Pája a Roy, 
kteří pak, stejně jako ostatní vedoucí, zajiš-
ťovali jednotlivá stanoviště.
také krajský závod byl zarámován příbě-
hem, tentokrát z Divokého západu, kdy 
soutěžící získávali prostředky na zakoupe-
ní půdy pro záchranu vymírajících bizonů. 
Plnili celkem 11 disciplín, mimo jiné napří-
klad ošetřovali zraněného a prokazovali, že 
si umí poradit v krizových situacích (např. 
v případě bloudění v neznámém terénu), 
vyhledávali spoje v jízdních řádech, stří-
leli z luku a vzduchovky, museli prokázat 
znalosti z dopravní výchovy, logické myšle-
ní při skládání tangramu, poradit si s ode-
síláním dopisu apod. Našim pěti borcům 
dala podle jejich vlastního vyjádření nejví-
ce zabrat lukostřelba. Do cíle doběhli v ča-

sovém limitu a se 104 body. Umístění před 
druhým týmem bylo velmi těsné. tak jako 
v atletice rozhodují setiny vteřiny, v závodě 
vlčat a světlušek pak body. loštičtí nejenže 
měli natrénováno, ale stálo při nich i pří-
slovečné štěstí, takže zvítězili nad druhým 
družstvem z olomouce o pouhý jeden bod. 
to rozhodlo o úspěchu, jakého v polistopa-
dové historii loštických vlčat dosud nikdo 
nedosáhl (do celostátního kola ve svojsíko-
vě závodě v letech 1995 a 1997 se ale dosta-
li skauti). 
Poděkování patří Pájovi, Royovi a všem 
ostatním vedoucím, kteří pracují dobro-
volně, ve svém volném čase a bez nároku 
na odměnu s dětmi, což rozhodně není sa-
mozřejmé. Jejich zásluhou mohou kluci a 
holky zažívat nejen dobrodružství, ale také 
úspěch například při velkých skautských 
závodech. Zcela na závěr popřejme vítěz-
né družině krajského kola Závodu vlčat a 
světlušek družině trpělivost a nadšení při 
přípravě na podzimní zápolení a v Novém 
Městě nad Metují pak co nejlepší výkon. 

Svatava Šimková
Junák-český skaut, z. s., středisko ŠÍP Loštice

výtvarné umění v naší ZUŠ
Výtvarný obor navštěvuje ve školním roce 
2015-2016 celkem 52 studentů. Nejmladší 
děti mají šest let. Dále není věkové ome-
zení.
Před pár dny skončila naše velká výtvarná 
výstava v kulturním domě, v lošticích. Je to 
takový průřez a ukázka našeho celoroční-
ho výtvarného podnikání. také dostáváme 
zpětnou vazbu od veřejnosti, rodičů mla-
dých výtvarníků a známých.
Měla jsem letos pocit, jakoby lidé intenziv-
něji vnímali podtexty obrázků a obrazů, kte-
ré ztvárnily dětské duše. Bylo to zastavení 
v běžném chaosu spěchu a starostí, možná 
se i leckdo opravdu zastavil a zamyslel nad 

tématy, která zde byla vystavena… a to je 
dobře. Protože umění lidi vždycky více „po-
lidšťovalo“a otevíralo k přijetí i jiných mož-
ností náhledů na náš život. a pokud tvoří 
děti, jde vždy o tvorbu upřímnou, vycházejí-
cí z jejich srdce…a tím vydávají i svá posel-
ství… Vážím si všech těchto mladých tvůr-
ců, že mají chuť i odvahu objevovat sama 
sebe prostřednictvím svých výtvorů a také 
oslovit své blízké i vzdálené /a možná i inspi-
rovat/svým specifickým pohledem na svět, 
ve kterém všichni společně žijeme.
Naši vernisáž velmi zpříjemnila improvi-
zovaná hudba energií obrazů - pana Pavla 
Zlínského / hra na saxofon/ a Martina Me-
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ní školu s výtvarným zaměřením v šumper-
ku a tím prokázala velké výtvarné úsilí, kte-
ré zhodnotila při talentových zkouškách na 
tuto školu.
Jsem ráda, že je stále zájem o studium ve 
výtvarném oboru i v řadách nové genera-
ce. Vývoj je vždy postupný, u každého in-
dividuální. 
Přeji pěkné a přínosné letní dny a tě-
ším se na viděnou v září v našem atelie-
ru U ibišku.

 Julie Olešovská

lhuby /elektrická kytara/. Bylo to kouzelné 
propojení hudby a obrazu.
V prosinci r.2015 proběhla vernisáž ob-
razů mladých výtvarnic z atelieru U ibiš-
ku v kavárně U lišky Bystroušky. chci říci, 
že většina autorek obrazů měla čtrnáct až 
šestnáct let a vystavovala svá plátna ma-
lovaná akrylem. to je hodné gratulace…
protože jejich výtvarné výkony si tuto po-
chvalu zcela jistě zasluhují.
také chci ještě touto cestou popřát helence 
Němcové, která byla letos přijata na střed-

jarní procházka 21. 5. 2016
Na letošní jarní procházce pořádané ve 
spolupráci sDh a oV Žadlovice přivítal 
ing. Zdeněk Fischer v areálu zámeckého 
parku přes 90 účastníků.
Na úvod nás p. stanislav hekele sezná-
mil s historií Žádlovic a upozornil na Jí-
rovce rostoucí před vstupem do parku. 
Poté jsme pokračovali k sýpkám, kde roste 
Douglaska pocházející z ameriky. U poto-
ku líšnička jsme obdivovali lísku obec-

nou, k níž je vyprávěna legenda spojena s 
Přemyslem oráčem. Podél dostihové drá-
hy (nejudržovanější v republice) je vysá-
zen akát. Pro svoji výraznou vůni dal za-
brat nejednomu alergikovi, ti se pak těšili 
příjemnému osvěžení u studánky. Zde p. 
hekele pronesl přípitek: „ Na zdraví vás a 
přírody“.
hrabě Dubský byl velkým sběratelem buků 
a jedním z nich je Červenolistý buk, ros-
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toucí na rozcestí u rybníku Fučík. Právě 
tady pro některé cesta skončila a vrátili se 
zpět, ostatní pokračovali k pomníku věno-
vanému hildegardě.
Po návratu bylo připraveno občerstvení a k 
poslechu i tanci hrála „ Veselá dvojka z loš-
tic“. také vystoupily mažoretky ze skupiny 
orda loštice.
těší nás, že se akce líbila, o čemž svědčí i zá-
pisy v pamětní knize.

Za SDH Helena Fischerová
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velikonoce v žádlovicích 
(19. 3. 2016)
letos poprvé se osadní výbor Žádlovice 
rozhodl uspořádat na obecním domě ve-
likonoce. V klubovně proběhla výroba ve-
likonočních ozdob a kraslic, jimiž jsme 
společnými silami ozdobily vrbové proutí 
v předzahrádce. V těchto prostorách byla 
také možnost uplést si vlastní pomlázku, 
s níž pomohl pan Vladimír Všetička, pra-
covník z botanické zahrady NP olomouc, 
který nám předvedl více druhů pletení a jak 
vytvořit ozdobnou ručku.
ti, kteří se nechtěli účastnit velikonoč-
ní přípravy, si mohli prohlédnout výsta-
vu drobného domácího zvířectva místních 
chovatelů. K vidění byly: kachna indického 
běžce, hedvábničky, ovce s jehňaty, křepel-
ky a králíci.

i přes chladné počasí to bylo příjemně strá-
vené odpoledne nejen se sousedy a pevně 
věřím, že se tato akce stane se novou tradicí 
obce.           Helena Fischerová
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Loštičtí karatisté zazářili
loštičtí karatisté Karolína Frenclová, lukáš 
Pyšný a sourozenci Divišovi, kteří navště-
vují oddíl Karate Mohelnice z.s., zazářili na 
závodech konaných v sobotu 21. května v 
Krnově. Nejzkušenější karatistka Karolína 
Frenclová obsadila ve svých kategoriích kata 
10 - 12 let a kumite 10 – 12 let dvě první mís-
ta. Závody se vyvedly i Dominiku Divišovi, 

který si přivezl z kata 10 - 12 let zlatou me-
daili. Uspěl i jeho mladší bratr šimon s tře-
tím místem z kata. stříbrnou medaili v kate-
gorii kata chlapci 10 – 12 let dovezl i lukáš 
Pyšný. Fotky ze závodů najdete na naší inter-
netové adrese www.karatemohelnice.cz.
Blahopřejeme medailistům. 

vedoucí oddílu Karate Mohelnice
Michal Kostka

Dominik Diviš a Lukáš Pyšný ve finále kataKarolína Frenclová ve vyřazovacích bojích

Historická období národů
V roce 1787 alexander tyler, skotský profesor historie na Universitě of Edinburgh, řekl na 
adresu athénské republiky, zaniklé před 2000 lety, toto:
"Demokracie je vždycky dočasná a nemůže trvale existovat jako forma vlády. Demokracie 
vždy existuje jen do doby, než voliči zjistí, že mohou sami sobě "navolit" velkorysé dary z 
veřejných prostředků. od toho okamžiku většina vždy volí ty kandidáty, kteří jim slíbí co 
největší podíl na veřejných prostředcích, což má za následek, že každá demokracie nako-
nec zajde na zhroucení financí, po němž vždy následuje diktatura."
"Průměrná doba trvání největších civilizací lidstva od počátků historie je kolem dvou set 
let. Během těch dvou set let národy vždy procházejí následujícími obdobími:
 1. od nesvobody k víře  5. od blahobytu k uspokojení
 2. od víry k odvaze  6. od uspokojení k apatii
 3. od odvahy ke svobodě  7. od apatie k závislosti
 4. od svobody k blahobytu 8. od závislosti k nesvobodě

vybráno z internetu

Vybral P. Fialek
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mládež nesedí jen u počítače!
tihle loštičtí kluci, Vojtěch Pros a Vilém 
slouka, chodí již třetím rokem do mohel-
nické sokolovny. Český svaz JUDo Mo-
helnice reprezentovali na mnoha zápa-
sech, jak na domácí půdě, tak i v zahraničí 
(Polsko Zakopané). Přivezli větší i menší 
ceny. Nyní se připravují na zápas do Berlí-
na, který bude ve dnech 4. 6. – 5. 6. 2016. 
Držme jim palce! Děkujeme svazu JUDo 
MohElNicE za obětavou práci s mláde-
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ží, hlavně jejich trenérům sourozencům 
švecovým. 

 Sloukovi a Prosovi 

Výuka angličtiny 
Chcete se naučit anglicky nebo si vaše  dítě (nebo vy) potřebujete 
zdokonalit angličtinu nebo se připravit k maturitě atd... ?
Možnost výuky i u vás doma...
V případě zájmu nebo vice informace volejte:  
603 939 885 nebo pište na E-mail: millefleur@email.cz
Do you want to learn English or does your child (or you) need to improve your 
English or do you need to prepare for the school leaving examination etc...?
Also possibility lessons at your home...

When you are intrested or you want more information call: 
603 939 885 or write a E-Mail: millefleur@email.cz pl

ac
en

á 
re

kl
am

a



hlas loš tic                                                                                              léto 2016

29

Rada města stopla telefonování za hubičku
,,Možná, že i v budoucnu si budou moci 
někteří obyvatelé, za prostředky měs-
ta, pořizovat věci pro svou osobní potře-
bu" zařadil i takovýto scénář do nekom-
promisní kritiky vedení města, současný 
opoziční zastupitel ctirad lolek. Zastu-
pitelstvo Města k dané věci zaujalo stano-
visko. Usnesením pověřilo Finanční vý-
bor, aby prošetřil a předložil písemnou 
zprávu, jakým způsobem bylo financová-
no soukromé telefonování z bytu bývalého 
starosty. (nechat si zřídit pevnou telfonní 
linku do bytu, nad rámec služebního mo-
bilu a s této linky volat do zahraničí sou-
kromě a hovorné si nechat hradit městem, 
tak trochu zavání výsměchem daňovým 
poplatníkům-tuto verzi podezření měl 
FV vyvrátit, nebo přepsat do reálných čí-
sel) linka byla využívána od března 2007, 
( pravděpodobně do r. 2011-mimo spor-
ných úhrad, v souladu s legistlativou?) 
po tomto datu, telefoní za hubičku, stop-
la nově zvolená RM a starostka tuhle ku-
lišárnu odmítá nadále platit. Je chválihod-
né, že starostka nešla do kolen s účelově 
cílených ataků svého předchůdce jak to, či 
ono dělá špatně a měla by volit cestu vyš-
ších úspor.Nešetří snad? Pozornému čte-
náři v předchozích vydáních hl nemohlo 
uniknout, že starostce po nástupu do funk-
ce na provoz služebního auta a její repre- 
fond ročně stačilo zhruba 50000 Kč, její 
předchůdce na totožné potřeboval téměř 
čtyřnásobek. Na 12 zasedání ZM měl FV 
předložit předmětnou zprávu ve věci účtů 
za telefon a ZM mělo navrhnout nápravné 
opatření. Nečekaně překvapivé řešení zvo-
lil do FV nominovaný opoziční zastupitel 
Bt. šokoval přítomné, když usnesení ZM 
v podstatě ignoroval s poznámkou, že ne-
hodlá řešit prkotiny za pár tisíc. Kdyby řa-
dový loštický občan opomněl za jejich ve-

dení zaplatit 525 Kč za popelnici, měl by 
problém. Proč tedy tolik snahy v podob-
ném případě ( v dané situaci údajně za ně-
kolik desítek tisíc Kč?)věc zamést pod ko-
berec? Pro tuto snahu němělo pochopení 
ZM. FV byl usnesením opětovně pově-
řen zprávu s konkrétními čísly do příští-
ho zasedání ZM vypracovat.(do uzávěrky 
hl nebyl znám výsledek) V pozici opo-
zice se nechtějí smířit s realitou. Nechtěl 
bych být špatným prorokem-pokud loštič-
tí voliči budou ignorovat příští komunál-
ní volby a nepodpoří starostku, duo ,,staré 
gardy" podřídí vše tomu, aby znovu ovlád-
lo vedení města. loštickým daňovým po-
platníkům spadne trochu brada, na co 
všechno museli přispívat a starostku čekají 
krušné chvilky při ,,politikaření" s účelo-
vě nespokojenou částí opozice. Díky bohu 
máme v opozici i zastupitele, kteří doká-
ží zůstat nad věcí a svým postojem a sou-
časným přínosem pro město, jako by sedě-
li na těchto místech omylem. Jedna dobrá 
zpráva nakonec. ZM přes odpor některých 
opozičních zastupitelů prosadilo investo-
vat do modernizace koupaliště nemalou 
částku, aby odpovídalo požadavkům hygi-
eny a jeho provoz nadále zachovalo. Bylo 
by škoda s novým nájemcem, který po-
zvedl jeho úroveň o třídu výš, hojně na-
štěvované koupaliště zavřít. Dvě smyslupl-
né a organizačně výborně zvládnuté akce, 
pro děti i dospělé, si opozice netroufla kri-
tizovat. Vánoční trhy s ohňostrojem v čase 
i pro děti a jarní pálení čarodějnic u ,,Bo-
ráku"(včetně opravdových čarodějnických 
kouzel-děti byly jak u vytržení) velmi mile 
překvapily dobrým nápadem jejich orga-
nizátorů. loštičtí občané jistě dokáží oce-
nit a ohodnotit nové věci, které zaujmou, 
příjemě překvapí a dokáží i pobavit.
                                              Zdeněk Linhart  
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Blahopřeji nám všem
Blahopřeji nám všem, kterým je mezi 45. až 
80. rokem. Podle dnešních pravidel a záka-
zů bychom my, děti narozené v 30., 40., 50., 
60. letech, neměli vůbec šanci přežít. Naše 
postýlky byly malované barvou, která obsa-
hovala olovo.
Nebyly žádné pojistky na dveře a okna, 
a když jsme jeli na kole/koloběžce, neměli 
jsme helmy. Pili jsme obyčejnou vodu z ha-
dice a ne z lahví. Jedli jsme chleba se sád-
lem, pili limonády s cukrem a nebyli jsme 
obézní, protože jsme pořád lítali někde 
venku. Z jedné flašky nás pilo několik, ale 
všichni jsme to ve zdraví přežili. Několik 
hodin jsme se mořili a stavěli káry ze sta-
rých nepotřebných věcí, jezdili jsme z kop-
ce, jen abychom pak přišli na to, že jsme 
zapomněli na brzdu. teprve po několika 
přistáních v pangejtu jsme ji přimontovali. 
Brzy ráno jsme si šli ven hrát a přišli jsme 

vybráno z internetu
domů, teprve až se venku rozsvítily lampy. 
Rodiče si užili pěkné nervy, ale mobily ne-
existovaly, takže nebylo kam volat. Neměli 
jsme žádné Playstation, Nintendo eller X-
box - vlastně ani televizní hry, žádných 99 
televizních kanálů, žádný surround-sound, 
počítače, chatrooms a internet. Měli jsme 
kamarády, byli jsme venku a vyhledali jsme 
si je!! spadli jsme ze stromu, řízli se, zlomi-
li si ruku či nohu, vyrazili si zuby, ale ni-
kdo kvůli těm úrazům nebyl žalován. Byly 
to úrazy a nikdo nenesl vinu - jen my! Prali 
jsme se, měli jsme modřiny, ale naučili jsme 
se to překousnout. Našli jsme si hry s teni-
sáky, s klacky a jedli jsme i trávu (hlavně 
šťovík). i když nás druzí varovali, nikdy 
jsme si nevypíchli oko. Posledních 50 let 
bylo explozí nových nápadů. 
My jsme měli volnost i odpovědnost - nau-
čili jsme se chovat a poradit si. 
Blahopřeji!!!

Vybral P. Fialek
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štěstí
chtěl bych si pojistit štěstí,
abych ho mohl mít,
aby mně kousíček patřil,
abych ho mohl si vzít.

chtěl bych si dát s ním schůzku,
abych ho mohl vidět,
aby se na mě usmálo,
abych se nemusel stydět.

chtěl bych si jednou s ním promluvit,
abych se mohl zeptat,
zda by mně ruku podalo
a mohli se znovu setkat.

Nic z toho se mi nesplní,
jsou to jen zbožná přání,
vždyť peníze, moc i bohatství,
nikoho před smrtí neuchrání.

Největší štěstí, je žít -
jak žít se má!

Básnička ze šuplíku pana Moťky
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